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پلمب مراکز عرضه 
سیگار  الکترونیک

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با 
اعلام مخالفــت این وزارتخانــه با تولید و 
فروش ســیگار الکترونیک، گفــت: وزارت 
بهداشت با مراکز عرضه سیگار الکترونیک 
برخورد می کند و در جهت پلمب این اماکن 
گام برداشــته اســت. وی درباره اقدامات 
دولــت در حوزه دخانیــات گفت: «گزارش 
سازمان بهداشــت جهانی درباره عملکرد 
جمهــوری اســلامی ایران در ســال ۲۰۲۲ 
منتشــر شــد. این شــاخصه ها با رنگ های 
مختلــف معرفی می شــود و رنــگ حوزه 
دخانیات ایران در ســال ۲۰۲۲ قرمز بود، اما 
این شاخص در سال ۲۰۲۳ به رنگ نارنجی 
درآمد. این وضعیت با عملکرد دولت مانند 
افزایش مالیات بر دخانیات حاصل شــده 
است». معاون بهداشــت وزارت بهداشت 
با بیان اینکه مضــرات مصرف دخانیات بر 
هیچ کس پوشیده نیست، اظهار کرد: حتی 
افرادی که هدایــت صنعت دخانیات را در 
دست دارند از مضرات مصرف محصولات 
دخانی آگاه هســتند. بررســی ها بیانگر این 
اســت که سالانه ۵۰ هزار مرگ کشور ریشه 
در مصرف دخانیات دارد. وی با بیان اینکه 
مصرف دخانیات ســبب ضررهــای مالی 
می شــود، افزود: نه تنهــا مصرف کنندگان 
محصولات دخانی برای خرید محصولات 
دخانــی هزینــه پرداخت می کننــد بلکه 
سیســتم درمانــی کشــور نیــز متحمــل 
هزینه هــای مصــرف دخانیات می شــود. 
هزینه های درمانی مصــرف دخانیات زیاد 
اســت؛ چراکه تمام ســرطان ها ریشــه در 
مصــرف دخانیات دارند. فرشــیدی با بیان 
اینکه هر نفر که به جمعیت سیگاری کشور 
اضافه می شود سبب بروز هزینه برای کشور 
می شود، افزود: متأسفانه بخشی از اراضی 
کشاورزی کشور به کشت توتون اختصاص 
داده می شــود. در حالی که می توان از این 
زمین ها برای کشت محصولات کشاورزی و 

امنیت غذایی مردم استفاده کرد.
فرشــیدی با انتقاد از قیمت ســیگار و 
مالیــات محصولات دخانــی گفت: قیمت 
پایه و مالیات بر سیگار در کشور پایین است؛ 
در حالی کــه نرخ مالیات بــر محصولات 
دخانی باید چهار برابر قیمت مصرف کننده 
باشــد. چرا اجازه گران شدن سیگار را صادر 
نمی کننــد؟ متأســفانه مصــرف دخانیات 
می تواند منجر به ســرطان ریه شود و این 
سرطان از منظر درمانی بسیار هزینه بر است. 
اگر یک فرد مبتلا به سرطان شود شاید حتی 
مجبور شــود خانه خود را برای هزینه های 
درمانی بفروشد؛ سیاست وزارت بهداشت 

پیشگری از بیماری هاست.

افزایــش قیمت؛ راهکاری بــرای کنترل 
مصرف دخانیات

معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان 
اینکه پیشگیری از مصرف دخانیات باید به 
هر روشی انجام شود، افزود: میزان مرگ ومیر 
سالانه ناشــی از مصرف دخانیات در کشور 
معادل ۵۰ هــزار نفر اســت. هنگامی که 
میزان مرگ ومیر ناشی از مصرف دخانیات و 
بیماری های ناشی از مصرف دخانیات را در 
کانــون توجه قرار می دهیم باید به اهمیت 
موضوع کنتــرل مصرف دخانیــات توجه 
کنیم. باز هــم تأکید می کنم پیشــگیری از 
افزایش مصرف دخانیات باید به هر روشی 
انجام شود؛ افزایش قیمت سیگار می تواند 
راهکاری برای کنتــرل مصرف محصولات 
دخانی باشــد چنانچه در کشورهای دیگر 
نیز تأثیر گذاشــته اســت. هنگامی که یک 
شــخص بداند باید حــدود نیمی از حقوق 
ماهانــه خــود را بــرای مصــرف ســیگار 
بپــردازد از مصرف آن خــودداری می کند. 
فرشــیدی با بیان اینکه وزارت بهداشت با 
فروش، عرضه و تولید ســیگار الکترونیک 
مخالف اســت، اظهار کرد: مضرات سیگار 
از ســیگارهای کلاسیک بیشتر  الکترونیک 
اســت. ســیگارهای الکترونیک که توسط 
مراکز عرضه کننده محصــولات دخانی به 
فروش می رســند، قاچاق هســتند. وزارت 
بهداشت با مراکز عرضه سیگار الکترونیک 
برخورد می کند و در جهت پلمب این اماکن 
گام برداشته است. وزارت بهداشت، برخی 
مراکز فروش سیگار الکترونیک را طی چند 
روز گذشته پلمب کرده است. وی ادامه داد: 
وزارت بهداشــت زیر بار صدور مجوز تولید 
محصولات سیگار الکترونیک و محصولات 
دخانی نوپدید نمــی رود. برخی افرادی که 
خواهان تولید ســیگار الکترونیک هســتند 
اظهار می کنند وزارت بهداشــت با شــعار 
سال یعنی جهش تولید مخالف است اما ما 
در وزارت بهداشت با جهش تولید مخالف 
نیستیم بلکه با تولید محصولاتی که برای 

سلامتی مضر است مخالفت می کنیم.

پوشش خبری حادثه هلیکوپتر رئیس جمهور
سرگیجه کامل

بی اغراق یکــی از ســرگیجه آورترین و آزاردهنده تریــن کارهای جهان 
دنبال کــردن خبرگزاری ها و رســانه های ایران به وقت حادثه اســت. 
راستش را بخواهید کوچکی و بزرگی حادثه هم نقشی در این وضعیت ندارد؛ 
هر ماجرایی می تواند دنبال کننده این اخبار را فارغ از خبرنگار یا شهروندی که 
نسبت شــغلی با خبر ندارد، به دردسر بیندازد و آزار دهد. مرور واقعه اخیر و 
به یاد آوردن نحوه پوشش خبری مهم ترین رسانه  های داخلی به خوبی نشان 
می دهد این خبرگزاری ها چگونه مخاطبان خود را به ســرگیجه انداخته و آزار 
داده انــد. برخــی از آنهــا در حالی کــه خبر وقوع ســانحه بــرای هلیکوپتر 
رئیس جمهور و همراهانش سرتیتر رسانه   های دیگر شده است، خبر نوشته اند 
نه تنها رئیس جمهور با هلیکوپتر به تبریز بازنگشــته، بلکه از راه زمینی ســفر 
خود را انجام داده و به سلامت به مقصد رسیده است! یا آن یکی رسانه دیگر 
که مدعی شده بود حال رئیس جمهور خوب است و هرگز حادثه ای رخ نداده 
است و حتی عکس پیاده شدن آقای رئیسی  را هم به آن ضمیمه کرده بود! این 
رفتارها وقتی عجیب تر می شــود که می فهمیم نزدیکان به حادثه و مسافران 
دیگر هلیکوپترهای همراه هلیکوپتر رئیس جمهور، بارها با سرنشــینان تماس 

گرفته اند و پاسخی دریافت نکرده و تقریبا از وقوع سانحه مطمئن شده اند.
تناقض گویی هــا و به اشــتباه انداختن مخاطب همین جا تمام نمی شــود 
و با صحبت های معــاون اجرائی رئیس جمهور به اوج خود می رســد. همه 
آنهایی که بخشــی از خبرهای ســانحه هلیکوپتر رئیس جمهور و همراهانش 
را از صدا و ســیما دنبال کرده انــد، حتما این گفته آقای منصــوری را به خاطر 
می آورند که مدعی بود حادثه خیلی هم ســخت نبوده و امیدواریم خبرهای 
بهتری در راه باشــد! این ادعا زمانی مطرح شده اســت که برخی خبرنگاران 
نزدیک تر به منبع خبر، حتی اســتوری انا الله و انــا الیه راجعون را در صفحات 
مجازی خود منتشــر کرده اند. از ســاده ترین جزئیات مثل عدم انتشار صحیح 
تعداد افراد حاضر در هلیکوپتر و اسامی و حتی وضعیت جوی هم بگذریم که 
چندین  بار تغییر کرد و بالاخره ما نفهمیدیم اوضاع جوی خراب بوده اســت یا 
نــه و ... . اگر بلاتکلیفی  ها یا به عبارت بهتر آماتوریســم خبررســانی ســانحه 
هلیکوپتــر رئیس جمهــور را بگذاریم پــای بزرگی حادثه و شــوک که باز هم 
پذیرفته نیســت، اما ادامه ماجرا و بی نظمی های خبررســانی و سرگردانی در 
برنامه ریزی برای مراسم تشییع و تدفین هرگز قابل قبول نیست. چطور ممکن 
اســت در نخســتین اظهارنظرها از این بگوییم که قرار نیســت تعطیل شود، 
مدارس و امتحانات برقرار اســت و ادارات دایر هستند و ... سپس قطره چکانی 
برنامه ها را اعلام کنیم و ناگهان خبر از تعطیلی بدهیم و امتحانات را جابه جا 
کنیم و ...؟!  مگر ستاد برنامه  ریزی تشکیل نمی شود؟ مگر قرار نیست به گونه ای 
عمــل و مدیریت کنیم که خللی در کارها پیش نیاید؟ مگر نمی دانیم در کدام 
شهرها قرار اســت مراسم تشییع و تدفین برگزار شــود؟ مگر نمی دانیم کدام 
فرودگاه ها ممکن اســت درگیر شوند؟ و ... . پوشــش خبری سانحه هلیکوپتر 
رئیس جمهور و حواشــی برنامه ریزی های پس از آن تنهــا یک نمونه از انبوه 
اتفاقاتی است که در همه این سال ها با آن مواجه بوده و پشت سر گذاشته ایم. 
در کنار آن می توان به نحوه خبررســانی فاجعه پلاســکو و ســانچی و موارد 
مشــابه هم اشــاره کرد. این مدل خبررســانی پیش از آنکه دل مخاطب را به 
منبع خبر قرص و تردیدها را دور کند، او را بیشتر سردرگم و سرگردان می کند. 
 این میزان تناقض و تشــتت خبری نه تنها جلب اعتمــاد نمی کند، بلکه 
تتمه اعتماد باقی مانده را به خبررســانی ( البتــه اگر بپذیریم چیز باقی مانده 
اســت ) به باد و مخاطب را به ســمت و ســویی دیگر ســوق می دهد. این 
وضعیت بیش از هر چیز بیانگر آن است که ظاهرا خبرگزاری  ها از خبرنگاران 
حرفه ای خالی شده اند و اهداف دیگری جایگزین هدف اصلی که خبررسانی 

است، شده است.

کارشناسان آموزش و پرورش درباره به روز رسانی هنرستان ها و مراکز فنی و حرفه ای چه می گویند؟

سرنوشت نامعلوم ۶ همت بودجه

خبر نجواهای یک هافبک چپ

جامعهجامعه

 طبق برنامه ششــم توسعه بنا بود که قریب به شش همت 
برای تجهیز و به رو زرســانی مراکز و هنرستان های فنی و حرفه ای 
آموزش و پرورش در نظر گرفته شــود اما بنــا بر گفته مدیران و 
هنرآموزان این هنرســتان ها، هیچ گونه به روزرسانی در سال های 
اخیــر صورت نگرفته یا اگر بوده، آن قدر کم رنگ و غیرقابل توجه 
بوده که وضعیت نابســامان این مراکز را بهبود نبخشیده است، 
بــه گونه ای که در ســکوت خبری، برخی از این هنرســتان ها به 

بهانه های واهی نیز تعطیل شدند.
ســحر بیات، منتقد و کارشــناس آموزش و پــرورش و یکی 
از مربیان هنرســتان های شــهر تهــران، با بیان اینکــه از تجهیز 
هنرستان ها خبری نیست، به «شــرق» گفت: در سال های اخیر، 
تجهیــزات مربوط به کارگاه دانش آموزان به روزرســانی نشــده، 
چراکه قرار بود با بودجه درخورتوجهی که تصویب شــده است، 
به روزرسانی فرایند یادگیری هنرجویان از حالت تئوری خارج شده 

و به صورت عملی ادامه پیدا کند.
بیــات ادامه می دهد هــدف از احداث و راه  انــدازی مدارس 
فنی و حرفه ای، برنامه های کارگاهی و عملیاتی بوده اســت؛ ولی 
این مدارس از ســاده ترین امکانات مانند ویدئو پروژکتور و رایانه 

به عنوان کمک کننده های آموزشی هم محروم هستند.
او افزود: متأسفانه آموزش و پرورش به اهدافش در مدارس 
فنی و حرفه ای نرسیده است. بنا بود در این مدارس دانش آموزانی 
تربیت شــوند که پس از طی دوره متوســطه دوم، وارد بازار کار 
شــوند، ولی اکنون تمرکز ایــن مدارس به جــای مهارت آموزی 
به ســمت کنکوری شدن اســت و مدارس مدنظر نیز مانند دیگر 
مدارس، مبتلا به آفت و چرخه باطل کنکور شده اند. بیات با اشاره 
به اینکه بودجه ای در هنرستان محل خدمتش تزریق نشده است، 
گفت: آنچه از ظواهر امر پیداســت، هنوز ریالی از شــش همت 
بودجه تجهیز و به روزرسانی هنرستان ها و مدارس فنی و حرفه ای 
در مدارس ما دیده و تزریق نشده است، کمااینکه در حوزه سایت 

و رایانه نیز از ساده ترین امکانات محروم هستیم.
م. احمــدی، یکی از مدیــران هنرســتان های فنی و حرفه ای، 
درباره اینکه برخــی از دانش آموزان از کار با تجهیزات قدیمی و 
از رده خارج شده گلایه دارند، گفت: دانش آموزی که به هنرستان 
وارد می شود، در ابتدا چیزی نمی داند. در این حالت می توان برای 
آموزش های مبتدی از تجهیزات مستعمل استفاده کرد اما پس از 
مدتی برای آموزش مقدماتی و پیشرفته فنی، نیازمند به روزکردن 

تجیهزات هستیم.
به گفته او، تجهیزات در هنرســتان ها به روز نیستند و در کنار 
آن نیروی انســانی متخصص برای آموزش هم نداریم. برخی از 
دبیرانی که به هنرســتان ما آمدند، از توانایی آموزش عملی نیز 
برخوردار نیســتند و فقط می توانند به صــورت تئوریک آموزش 
دهند، چون در دانشــگاه چیز خاصی آموزش نمی  دهند. افرادی 
که در دانشــگاه آچار به دست نمی شــوند، چگونه می توانند در 
زمینه عملی آموزش مناسبی را به دانش آموزان هنرستان بدهند.
در حالی کارشناســان آمــوزش و پرورش درباره مشــکلات 

هنرستان ها و مرکز فنی و حرفه ای انتقاد جدی دارند که رضامراد 
صحرایی در حاشیه جلســه هیئت دولت از ساخت و راه اندازی 

هزار هنرستان جدید در کشور خبر داده است.
به گفتــه صحرایی پس از ۱۲ ســال از تصویب ســند تحول 
بنیادین، نخســتین آیین نامه برای اجرای این ســند یعنی بخش 
مهارت آمــوزی دانش آموزان تصویب شــد. ایــن آیین نامه در ۱۰ 
ماده به تصویب هیئت دولت رســید. براســاس  این تا پنج سال 
آینده، هزار هنرســتان جدید در کشور ســاخته می شود و تعداد 
دانش آمــوزان در رشــته های مهارتی در هنرســتان به نیمی از 

دانش آموزان کل کشور می رسد.
صحرایی گفته اســت معادل دو درصد اعتبارات حساب های 
ملی و اســتانی پیشــرفت و عدالت به عنوان مشــوق در اختیار 

شرکت ها و صنایعی قرار می گیرد که هنرستان تأسیس می کنند.
در حالی کــه صحرایی این مصوبه را از دســتاوردهای دولت 
ســیزدهم می داند، معاونان اســبق وزارت آمــوزش و پرورش 
دربــاره عدم پیگیری ها و تعهدات دولــت و آموزش و پرورش و 
کوتاهی در پیشبرد اهداف سند تحول بنیادین و تعطیلی مراکز و 

هنرستان های فنی و حرفه ای، گله مند هستند.
ابراهیم ســحرخیز، معاون اســبق وزارت آمــوزش پرورش، 
درباره مشــکلات به روز رسانی هنرستان ها و مراکز فنی و حرفه ای 
به «شرق» گفت: ســاماندهی رشته های مهارتی و کنکور، پاشنه 
آشــیل آموزش و پرورش در این زمینه هستند. آموزش و پرورش 
باید با توجه به نیاز بازار کار رشته های مهارتی را توسعه دهد که 
این امر نیز مستلزم نظام جامع هدایت تحصیلی است؛ موضوعی 
که در حال حاضر نادیده گرفته شــده و فقــط با برگه توصیه نامه 
رشــته ای در پایان دوره اول متوسطه و به سبک سال های پیش 

از انقلاب انجام می شود.
به گفته او، در آموزش و پرورش به گونه ای القا شده است که 
همچنان رشته های دانشگاهی جذابیت خود را حفظ کرده اند و 
دانش آموزان و اولیا تنها راه موفقیت را رفتن به رشته های نظری 

می دانند.
ســحرخیز توســعه و به روز رســانی و تجهیز هنرستان های 

آموزش و پرورش را در وضعیت فعلی غیرممکن می داند.
معــاون اســبق وزارت آمــوزش و پرورش تأکید کــرد که به 
دلیل هزینه بر بودن رشته های هنرســتانی، توسعه و تجهیز آنها 
کمی دشوار و ســخت به نظر می رسد، زیرا در کلاس های درس 
برخی مناطق، نســبت معلم به دانش آمــوز یک به ۴۸ یا گاهی 
بیشتر هم است، اما در هنرستان ها، میزان مطلوب آن یک به ۱۵ 
نفر است. البته در هنرســتان در کنار این استاندارد آموزشی باید 
اســتاد  کار و انبار تجهیزات و کارگاه های مجهز نیز وجود داشته 
باشــد و در نهایت اینکه این رشــته ها باید به روزرسانی شوند که 
هم اکنون خبری از روند به روزرسانی نیست. زمانی برخی رشته ها 
در هنرســتان ها توسعه داده شدند که مورد نیاز جامعه بوده اند؛ 
مانند حســابداری یا برای دختران رشته خانه داری و کودک یاری، 

در حالی که امروز این امر نیاز بازار نیست.
ســحر خیز به کســری ۴۴ همتــی آموزش و 
پرورش اشــاره کرد و افزود: آموزش و پرورش ۴۴ 
همت کسری دارد تا بدهی سال های قبل را بدهد. 
این در حالی است که تخصیص ۱۱۰ درصد بودجه 
را از مجلس گرفته است؛ یعنی هر سال ۲۵ درصد 
کســری حقوق دارد. با این اوصاف و مشــکلات 
دیگر نباید به فکر رفع مشــکلات هنرســتان ها و 
مراکز فنی وحرفه ای بود. واقعیت این اســت که 
میان برنامه ها، اهداف و بودجه آموزش و پرورش 
هماهنگی و مطابقت وجود ندارد. او درباره عدم 
تحقق و اســتفاده از بودجه شــش همتی درباره 
هنرستان های فنی و حرفه ای و احتمال هزینه کرد 
آن در جــای دیگــر گفت اگر ایــن بودجه، ردیف 
داشته باشــد، دیوان محاسبات به صورت قانونی 
می تواند ورود کند؛ زیرا قانون اجازه نمی دهد این 

بودجه را در جای دیگری هزینه کنند.
این منتقد آمــوزش و پرورش دربــاره ادعای 
مدیران فعلی مبنی بر ساخت هنرستان های جدید 
و مجهز گفت: مسئولان گفتند قریب به سه هزارو 
۵۰۰ هنرســتان احداث کرده اند در حالی که در این 
زمینه موفق عمل نکردند. درباره هنرســتان های 
هم جوار نیز رویه اشــتباهی در پیش گرفتند؛ زیرا 
در برنامه ششــم توســعه بنا بود دولت بر اساس 
سیاست های تشویقی به کارخانه ها و بخش های 
صنعتــی اجــازه بدهد کــه آموزش بخشــی از 
دانش آموزان را بر عهده بگیرند. بسته هایی شامل 
بخشــودگی مالیاتی و تسهیلاتی وامی ارائه دهد 

که این امر به دلیل نبود متصدی مشــخصی به دست فراموشی 
سپرده شده است.

ســحر خیز دربــاره بی برنامگــی در آموزش هــای مهارتی و 
هدررفت بودجه وزارتخانه افزود: هم اکنون دو نهاد مانند سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت 
آموزش و پرورش در موازات هم مشغول به فعالیت در این زمینه 
هســتند و سیاســت گذار واحدی هم وجود ندارد تا برنامه های 
راهبردی را به ســرانجام برســاند. این منتقد آموزش و پرورش 
افزود جالب است که بدانید مردم سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
را بیــش از آموزش و پــرورش قبول دارند؛ زیرا از اســتاندارهای 
لازم برخوردار اســت و این برای آموزش و پرورش یک نقصیه به 
شــمار می آید که در مدت سه سال دانش آموزان در هنرستان ها 
تحصیل می کنند و برای آنها هزینه می شــود، در نهایت مجددا 
برای آموزش تکمیلــی و عملی به مراکز آموزش فنی و حرفه ای 
می روند، بنابراین آموزش و پرورش باید ســرفصل های آموزشی 
خود را با سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور هماهنگ کند تا از 

استانداردهای حداقلی برخوردار شود.
به گفته سحرخیز، برون سپاری بهترین کار ممکن است، زیرا در 
برخی رشــته ها امکان استخدام هنر آموز برای آموزش و پرورش 
وجود ندارد؛ بنابراین تخصیص بودجه برای برون سپاری و خرید 

خدمت بهترین راه حل است.
علی زرافشــان، معاون وزیر دولت روحانــی نیز در این باره به 
«شــرق» گفت: یکی از بارزترین مشــکلات در آموزش و پرورش 
این اســت که با توجــه به تکالیفی که مجلــس تعیین می کند، 
امکانــات و منابع لازم را در اختیار دولت قرار نمی دهد تا اهداف 
مدنظــر را محقــق کند. در قانون برنامه ششــم مصوب شــد تا 
ســهم دانش آموزان متوسطه در شــاخه فنی و حرفه ای به ۳۵ 
درصد برســد. این افزایش هم شامل فضای آموزشی، تجهیزات 
و هنر آموز و اســتاد کار بوده اســت. اگر اینها تأمین نشود، طبیعتا 

هدف هم محقق نخواهد شد.
بــه گفته این معــاون وزیر دولــت دوزادهــم، آموزش های 
فنی و حرفــه ای در مقایســه با آموزش های ابتدایی و متوســطه 
نظری بســیار پرهزینه اســت، زیــرا نیازمند نیــروی متخصص، 

تجهیزات و به روزرسانی رشته ها و کارگاه هاست.
زرافشــان ادامه داد کــه در برنامه ها و بودجه های ســالانه 
مبلغی را برای تجهیز هنرســتان ها در نظــر می گیرند اما هنگام 

تخصیص، بودجه ای تعلق نمی گیرد.
بــه گفته این معاون اســبق آموزش و پــرورش، بندی هم از 
قانون برنامه پنجم توســعه به احکام دائمی اضافه شــده بود، 
مبنی بر اینکه دو درصد از درآمد ناشی از فروش گاز صرف وسایل 
گرمایشی، سرمایشی و تجهیز هنرستان ها و مراکز فنی و حرفه ای 
شود. البته این بودجه ذیل ردیف و بودجه نوسازی قرار می گیرد 
که این ســازمان باید بودجه یادشــده را در اختیار هنرستان ها و 

مراکز فنی و حرفه ای قرار دهد.
زرافشــان ادامه داد در دوره ای که بنده مســئولیت داشــتم، 
تبصره ای به نام ۷۵ مصوب شــد که طی آن اگر هنرســتان های 
کشاورزی درآمدی داشته باشند، باید صرف دستمزد دانش آموزان 
و تجهیز مراکز شود. در آن زمان این مصوبه را به همه هنرستان ها 
تعمیــم دادیم و برنامه ای تحت عنوان آمــوزش همراه با تولید 

راه اندازی شد که در پی آن کیفیت آموزشی نیز بالاتر رفت.
بــه گفتــه زرافشــان، آموزش هــای مهارتــی در مرکــز و 
هنرســتان های فنی و حرفه ای و کاردانش باید به نیاز بازار پاسخ 
دهد، برعکس شــاخه نظــری که باید به حوزه دانش پاســخ گو 
باشد. به همین دلیل در برنامه درسی که در اواخر دهه ۸۰ و اوایل 
دهه ۹۰ تولید شد، یکی از عوامل مهم و تعیین کننده نیاز بازار به 
شــمار می رفت. البته نیاز بازار دائما در حال تغییر اســت و باید 
این آموزش ها در واقع متناســب با تغییرات روز تغییر کند. جای 
تأسف است که فرایند تغییر برنامه درسی و تصویب برنامه جدید 

با کندی انجام می شود.
او درباره استفاده نکردن از بودجه شش همتی یا هدر رفت آن 
گفت: جابه جایی ردیف های بودجه معمول است مثلا بودجه دو 
درصــد از فروش گاز، عموما اختصاص داده نمی شــود و صرف 

جاهای دیگر می شود.
ظاهــرا در آمــوزش و پــرورش فعلی فقــط از دغدغه های 
هنرســتان ها و مراکــز فنی وحرفــه ای حــرف زده می شــود و 
البتــه خبرهایــی از تخصیص بودجــه و تغییــرات در آینده ای 
نزدیک هم منتشــر می شود، ولی هیچ کســی پیگیر این موضوع 
نیســت. بودجه ای که در برنامه ششــم توســعه برای این مهم 
اختصاص داده شــد، در کجا هزینه شــده اســت یــا اگر جایی 
هزینه نشــده، چرا هیچ معاونتــی در ایــن وزارت پرتنش پیگیر 
زنده کــردن بودجه یادشــده بــرای خــروج از افول ایــن مراکز

آینده ساز نیست.
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